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Padesát let vzděláváme děti v Polabinách 

 
Naše škola si v roce 2022 připomíná 50 let své existence. Její vznik souvisí 

s budováním pardubického sídliště Polabiny. Stavba prvního polabinského 

obvodu byla zahájena roku 1961. Třetí obvod, jehož součástí je i objekt naší školy, 

se začal stavět v roce 1966. Budova školy byla dokončena v létě roku 1972 a hned 

byla předána do užívání, přestože její okolí připomínalo spíše velké staveniště. 

Slavnostního zahájení školního roku se na tehdejší Spojovací ulici č. 344  

osobně zúčastnil i tehdejší ministr školství Josef Havlín a spolu s ním i řada 

představitelů stranických i státních orgánů. Do školy tehdy nastoupilo 765 žáků, 

teří byli umístěni ve 27 třídách. S postupující výstavbou sídliště rostl úměrně  

i počet žáků. Nejvyššího počtu škola dosáhla ve školním roce 1978 – 1979, kdy 

do lavic ve 32 třídách usedlo dnes těžko představitelných 1027 žáků. 

Prvním ředitelem školy se stal Miroslav Lukuvka, jeho zástupci Ludmila 

Nováková a Jaromír Kučera. Učitelský sbor byl sborem z 92,9 % ženským  

a mladým. Průměrný věk pedagogů činil 32 let, mnozí z nich ještě studovali.  

Patronát nad školou převzal pardubický vojenský útvar č. 8863 a podnik 

TMS. Vojáci pro děti zajišťovali branná cvičení a nabízeli možnost exkurzí  

na vojenské letiště či odměny pro žáky v podobě letů nad městem. Průmyslový 

podnik nabízel pro konání škol v přírodě svá rekreační zařízení, zpravidla 

zajišťoval i dopravu.  

Škola byla předána do užívání se značnými nedodělky, které byly 

odstraňovány v průběhu školního roku především za pomoci brigádníků. Školní 

pozemek byl předán teprve po roce a dokončovací práce na hřišti  

a okolí pak probíhaly opět svépomocí. Prací se zúčastňovali běžně i žáci školy, 

tradicí se na několik let stalo Sázení stromů prvňáky: Rodiče prvňáčků vysázeli  

v okolí školy určitý počet stromů a odměnou jim bylo kulturní vystoupení jejich 

vlastních dětí. 

Ve škole působila školní organizace PO SSM, sdružující školní mládež  

a zastřešující její volnočasové aktivity. Samozřejmou součástí školního roku byly 

oslavy svátků, zejména Svátku práce a výročí VŘSR. Vánoce si žáci připomínali 

tzv. Vánoční jolkou přátelství, žákovským kulturním programem u ozdobeného 

vánočního stromku. Zpestřením pak bývaly občasné návštěvy delegací 

družebních měst z ciziny, např. z německého Eisenachu, italského Rosignana, 

nebo roku 1980 dokonce až z japonské Okinawy. 

Důležitou součástí života školy byla kultura. Několikrát do roka se konaly 

večery poezie a hudební podvečery na schodišti. Žáci vystupovali na podestě 
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schodiště druhého stupně. Ředitel školy Lukuvka inicioval zřízení loutkového 

divadla ve škole. Soubor nejen inscenoval představení pro mladší žáky, ale jeho 

členové loutky a kulisy sami vyráběli. Pro potřeby divadla byl  

ve školním roce 1977 – 1978 upraven malý sálek nad tělocvičnou. Po odchodu 

z funkce ředitele školy roku 1983 se Miroslav Lukuvka stal ředitelem proslulého 

loutkového divadla Drak v Hradci Králové.  

Poslední rok ve funkci ředitele školy musel řešit reformu školství. Základní 

devítileté školy se měnily na osmileté. Počet žáků klesl a uvolněná kapacita 

budovy byla poskytnuta pobočce chrudimského Zvláštního odborného učiliště 

školního stravování. Učňové v rámci praxe působili i ve školní jídelně, proto 

počet kuchařek klesl na tři. 

Miroslava Lukuvku v září roku 1983 ve funkci nahradil Jan Pavlík, který 

školu převedl přes rozbouřené vody událostí roku 1989 a dynamických 90. let. 

Profesí matematik prosadil spolu se svým zástupcem, fyzikářem Ladislavem 

Draštíkem, od 1. září 1987 zřízení výběrových tříd s rozšířenou výukou 

přírodovědných předmětů. Pavlík zůstal ředitelem i po listopadu roku 1989, 

hlavně díky jednoznačné podpoře ze strany zaměstnanců. Roku 1991 byla ulice 

Spojovací přejmenována na ulici Npor. Eliáše. Naše škola se od té doby nazývá:  

ZŠ Pardubice-Polabiny, npor. Eliáše 344. 

Na počátku školního roku 1995 – 1996 přešla škola do režimu právní 

subjektivity. Přechod byl spojen s nárůstem administrativy, ale také nutností 

úspor. Došlo k redukci tříd i počtu zaměstnanců. Od tohoto roku je vedení školy 

povinno každoročně zpracovat Výroční právu. Současně byly do školy na dva 

roky přesunuty ze ZŠ Závodu míru výběrové hokejové třídy. V budově navíc 

sídlila i polabinská Základní umělecká škola.  

Od 1. září 1996 se české školství vrátilo k modelu devítiletého základního 

vzdělávání. Počet žáků vzrostl na 568. Volné kapacity budovy využívala jazyková 

agentura Camberwell.V tomtéž roce se naposledy připomíná činnost školního 

loutkového divadla. Nástup informačních technologií si vyžádal vybudování 

první počítačové učebny ve školním roce 1999 – 2000.  

Vytrvale klesající počty žáků přiměly zřizovatele, město Pardubice, 

k redukci nadbytečných kapacit školských zařízení z úsporných důvodů. V létě 

roku 2004 tak došlo ke sloučení základních škol v ulici Npor. Eliáše a v ulici 

Mozartově. Sloučená škola se se svými 1200 žáky stala rázem největší školou 

Pardubického kraje. Budova v Mozartově ulici se stala odloučeným pracovištěm 

školy. Celé křídlo bylo vyklizeno pro potřeby gymnázia, které zde mělo pronajaté 

prostory již od roku 1999. Ředitelem sloučených škol byl jmenován Jan Pavlík, 
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jeho zástupkyněmi byly Marie Jánská (pro 2. stupeň), Alena Vlčková (pro  

1. stupeň) a Marta Kubátová (pro odloučené pracoviště). Sloučení škol 

doprovázely velké personální změny. Z praktických důvodů byly začátkem 

dalšího školního roku do budovy v ulici Npor. Eliáše přesunuty zbývající deváté 

třídy. Na odloučeném pracovišti se tak nacházely pouze třídy první až třetí. 

Třetím ředitelem školy se stal v roce 2006 František Němec. Během 

prvního roku ve funkci se musel vypořádat s další reformou školství a koordinovat 

vznik školního vzdělávacího plánu. Od následujícího školního roku se na naší 

škole vyučuje podle plánu s výstižným názvem Ve třech se to lépe táhne. 

Své úlohy se nový ředitel ujal energicky. Během prvního roku ve funkci 

inicioval uspořádání 1. ročníku Memorialu Petra Jagoba v košíkové, Den 

otevřených dveří pro veřejnost a Olympijský den pro mateřské školy. V roce 

následujícím se konalo první Odpoledne plné her, určené zejména pro předškolní 

děti. Ve školním roce 2008 – 2009 přibyla akce Máme rádi zvířata, výstava 

domácích mazlíčků našich žáků u příležitosti oslav Dne Země.  

Nový ředitel také zahájil postupnou modernizaci školy, aby odpovídala 

standardům vzdělávacích zařízení 21. století. Již v roce 2007 – 2008 proběhla 

rekonstrukce odborné učebny přírodopisu, v níž byla nainstalována první 

interaktivní tabule Smartboard ve škole. Zrekonstruována byla cvičná kuchyně, 

na chodbách byly zřízeny odpočinkové prostory pro děti, otevřena byla školní 

kantýna. Školní knihovna a s ní sousedící třída byly proměněny ve školní 

informační centrum. Škola začala rovněž organizovat zájmové kroužky pro děti. 

Školní rok 2008 – 2009 přinesl rekonstrukci učeben hudební a výtvarné 

výchovy. Školní dílna se proměnila v učebnu jazyků, která byla vybavena 

moderní didaktickou technikou, včetně interaktivní tabule. Nového nábytku  

se dočkala řada kmenových učeben. Roku 2009 – 2010 byl zakoupen do školní 

jídelny nový konvektomat, díky němuž si strávníci mohli vybírat ze dvou jídel. 

Nově byl zaveden systém volby jídla přes internet a elektronické stravenky 

v pardubické městské kartě, kterou získal od města zdarma každý žák. 

Rekonstrukcí kabinetu informatiky byl zahájen proces rekonstrukcí kabinetů, 

které byly vybaveny ještě původním a mnohdy značně opotřebovaným nábytkem 

z počátku sedmdesátých let.  

Výuka na odloučeném pracovišti v Mozartově ulici byla ukončena v červnu 

roku 2010. Objekt byl vyklizen ve prospěch gymnázia a převeden do majetku 

kraje. Vzhledem ke stále klesajícímu počtu žáků nebyla další budova potřeba. 

Naopak se ukázalo, že zrušení odloučeného pracoviště zjednodušilo situaci  

ve škole. Propuštěním nadbytečných správních zaměstnanců škola navíc ušetřila 
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mzdové prostředky, a tak nebylo nutné, jako na mnohých školách, uchylovat  

se ke snižování platů.  

Rozsáhlá rekonstrukce, spočívající ve výměně oken a zateplení fasády, byla 

realizována v průběhu celého školního roku 2010 – 2011. Začátek školního roku 

byl odložen o týden. Když nastoupili žáci do školy, byly jejich třídy již uklizeny 

a připraveny k výuce, řada kabinetů však byla ještě zalepena fóliemi a plná 

stavební suti. Rekonstrukce budovy byla dokončena v samém závěru 

následujících letních prázdnin. Každý pavilon školy získal své barevné ladění,  

na viditelných místech se objevilo logo školy. Souběžně s rekonstrukcí vnějšího 

pláště budovy probíhala modernizace vnitřního vybavení. Proběhly rekonstrukce 

kabinetů přírodopisu, dějepisu a kabinetu školní družiny. Tabulemi Smartboard 

byly vybaveny odborné učebny zeměpisu i fyziky, a také postupně vždy jedna 

třída z každého ročníku na prvním stupni. Uskutečnila se rekonstrukce učebny 

fyziky.  

Ve školním roce 2011 – 2012 byla otevřena první výběrová třída 

s rozšířenou výukou estetické výchovy na prvním stupni. Zájem o tuto třídu 

převýšil očekávání. Historicky první estetická třída v Pardubicích byla naplněna 

počtem 28 žáků. V těchto třídách byl navýšen rozvrh o jednu hodinu tanečně - 

pohybové a jednu hodinu výtvarné výchovy. V hodinách pohybové výchovy  

se žáci učili rozvíjet pohybové dovednosti. Svým tanečním vystoupením 

přispívali do programu školních akci, Dne otevřených dveří a Odpoledne plného 

her, ale také městských slavností - Zrcadla umění a Polabinské pouti. 

Od června roku 2013 je součástí Zrcadla umění, městských kulturních 

slavností, rovněž vystoupení našich žáků pro veřejnost před budovou školy. Naši 

žáci se také pravidelně účastní výtvarného happeningu Malování na bulváru.  

Od jara roku 2013 se naše škola aktivně zapojuje do projektu Noc s Andersenem. 

Žáci prvního stupně tráví ve škole noc se svými učitelkami, které pro ně 

připraví program, zaměřený na představení dětské literatury s cílem probudit 

v nich zájem o čtení. 

Od školního roku 2013 – 2014 se naše škola podílí na pořádání Staročeské 

polabinské pouti. Prvními moderátory dopoledního bloku kulturních vystoupení 

polabinských škol se stali zástupce ředitele školy Bořivoj Hezký a učitelka 

prvního stupně Renáta Mertová. Významnou část dopoledního programu od té 

doby zaujímá taneční a hudební vystoupení našich žáků, zatímco žáci devátých 

ročníků organizují soutěže pro nejmenší návštěvníky. V témže školním roce se 

naše škola stala spolupořadatelem akce Polabinský masopust. 
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Školním rokem 2011 – 2012 se završily čtyři desítky let existence naší 

základní školy. Výročí bylo dobrým důvodem k ohlédnutí, jehož výsledkem byl 

almanach Skvělá i ve 40. Sedmdesátistránková publikace, vydaná v nakladatelství 

Oftis, přibližuje čtenářům minulost a současnost školy. Almanach obsahuje 

podrobné vylíčení historie základních škol v Polabinách III a IV, a také detailní 

přehled všech zaměstnanců obou sloučených škol. Text doplňuje obrazová 

příloha, která představuje řadu fotografií z minulosti a současnosti školy. Hlavním 

autorem byl učitel dějepisu Petr Středa, který se od následujícího školního roku 

2012 – 2013 ujal po dlouhé odmlce vedení školní kroniky. Roku 1991 byla totiž 

zrušena povinnost je vést, a od té doby kronika v naší škole také vedena nebyla. 

Oslavy 40. výročí školy proběhly 30. listopadu 2012. V průběhu dopoledne 

mohli žáci navštívit výstavu archivních pramenů k historii školy v odborné 

učebně zeměpisu a dějepisu. Zhlédli také kulturní vystoupení svých spolužáků  

v prostoru tělocvičny. Hlavní program oslav byl zahájen v 15.00 hodin ve školní 

jídelně. Pozvání přijalo množství hostů z řad bývalých zaměstnanců školy, 

z různých institucí a organizací. Nechyběli mezi nimi i oba bývalí ředitelé školy 

Miroslav Lukuvka a Jan Pavlík. Pozvání přijali i synové npor. Vladimíra Eliáše 

Bohuslav a Jaroslav s rodinami, pro které bylo zjištění, že jméno jejich otce nese 

jedna z pardubických škol, velkým a zároveň milým překvapením. Hosté  

se rozdělili do skupin a průvodci z řad učitelů je provedli po škole. Od 16.00 hodin 

následoval kulturní program v tělocvičně. Vyvrcholením oslav byl raut, 

připravený ve spolupráci s Labskou hotelovou školou.  

Setkání s rodinou Eliášových otevřelo školnímu kronikáři možnost 

detailněji zmapovat životní příběh npor. Eliáše. Stalo se také impulzem 

k napravení jedné historické křivdy. Díky iniciativě ředitele školy Františka 

Němce byla ve čtvrtek 7. května 2015, v předvečer 70. výročí konce druhé 

světové války, na budově školy vedle hlavního vchodu odhalena pamětní deska 

npor. Vladimíra Eliáše. Odhalení pamětní desky bylo zařazeno do oficiálního 

programu oslav 70. výročí konce druhé světové války v Pardubicích, proto  

se slavnostního odhalení zúčastnil primátor města Martin Charvát, náměstci 

primátora města Pardubic Jiří Rozinek a Jakub Rychtecký, starosta  

II. pardubického obvodu Radek Hejný a další hosté. Díky tomu se událost setkala 

s velkým zájmem ze strany médií. Pamětní desku odhalili synové Vladimíra 

Eliáše Jaroslav a Bohuslav. Součástí slavnostního aktu byl křest knihy 

Zapomenutý příběh npor. Vladimíra Eliáše, vydané nákladem školy. Autor knihy 

v následujících letech rozšířil příběh Vladimíra Eliáše o příběh jeho rodiny. 

V knize, vydané opět nákladem školy k jejímu 45. výročí roku 2017, zmapoval  
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i příběh Vladimírova bratra, prvorepublikového filmového herce Mirka Eliáše,  

a Vladimírova syna, kněze Petra Eliáše. Kniha Eliášovi. Tři tváře jedné rodiny  

se roku 2022 dočkala druhého, rozšířeného a upraveného vydání. Mezitím  

se podařilo 15. dubna 2020 završit proces odhalení pamětní desky npor. Vladimíra 

Eliáše a ppor. Arnošta Smrže na budově lékárny na třídě Míru, v místě jejich 

tragické smrti v poslední den války.  

Nejen vydané knihy reprezentujících naši školu na veřejnosti. V dubnu 

roku 2016 proběhlo v prostorách školy ve spolupráci se specializovanou firmou 

nahrávání vybraných skladeb na CD. Školní sbor flétnistů Polabinské píšťalky 

pod vedením Ljudviha Dohunka nahrál 27 skladeb v celkové délce jedné hodiny. 

Přípravy k nahrávání probíhaly již od ledna. Třicetičlenný sbor absolvoval deset 

zkoušek o víkendech. Nahrávání se protáhlo do pozdních odpoledních hodin, 

nicméně výsledek stál rozhodně za námahu. 

Od školního roku 2008 – 2009 má naše škola své logo v podobě hrací 

kostky, na níž padla trojka. Odkazuje tak nejen na číslo polabinského obvodu, kde 

se škola nachází, ale i na tripartitu vzdělávacího procesu, zdůrazněnou školním 

vzdělávacím plánem. Od roku 2017 má naše škola svoji hymnu. Hudbu složil 

učitel hudební výchovy Ljudvih Dohunek, text napsal zástupce ředitele školy 

Bořivoj Hezký. Nahrávka se nachází na Youtube. V rámci hodin hudební výchovy 

se děti školní hymnu učí. Úvodní takty byly použity jako znělka ohlašující začátek 

vyučovacích hodin. Při slavnostním zahájení školního roku 2017 - 2018 byla  

4. září veřejnosti představena školní vlajka. 

V průběhu druhého desetiletí 21. století nastal populační boom. Nejen naše 

škola tak čelila přesně opačnému problému než dosud. Zatímco donedávna  

se školy předháněly v nabídkách, které k nim měly nalákat nové žáky, nyní  

se ožehavější otázkou stala jejich omezená kapacita. Z tohoto důvodu také naše 

škola přerušila projekt výběrových tříd s rozšířenou výukou estetické výchovy  

a ve školním roce 2016 – 2017 výběrovou třídu již neotevřela. Celkový počet žáků 

(724) se tehdy přiblížil dříve stanovené maximální kapacitě 725 žáků a již 

v následujícím školním roce ji převýšil. Situace se dosud nezměnila. Ve školním 

roce 2018 – 2019 měla škola již 760 žáků, v roce následujícím dosáhla počtu 800 

žáků, na kterém setrvává.  

Na jaře roku 2018 byla zahájena rozsáhlá rekonstrukce odborných učeben 

přírodovědných předmětů v rámci evropského projektu ITI, určeného pro 

královéhradeckou a pardubickou aglomeraci. Rekonstruovány a vybaveny 

novými pomůckami byly učebny fyziky, chemie, přírodopisu a dílen, ale také 

kabinety chemie a dílen. V rámci projektu byl Magistrátem města Pardubice 
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sestaven odborný tým, který definoval standard vybavení odborných učeben. 

Nadstandardní výuka má být dle projektu přesunuta do připravovaných 

Centrálních polytechnických dílen (CPD), pro které začal jiný odborný tým 

připravovat vzdělávací programy. Na obou částech projektu participovali v roli 

odborných konzultantů naši pedagogové pod vedením Daniely Peckové. 

Nejnáročnějším úkolem byla rekonstrukce školní jídelny a kuchyně, 

zahájená v létě roku 2019. Školní rok 2019 – 2020 proto začal u nás o týden 

později, v pondělí 9. září, aby stavební práce zasáhly do provozu školy  

co nejméně. Opatření však vyšlo naprázdno, protože teprve v průběhu prázdnin 

byl vybrán zhotovitel stavby, firma Marhold. Ta ale do začátku školního roku 

stavbu ani nepřevzala. K předání staveniště došlo až 23. září. Ve školní jídelnu  

se dočasně proměnila malá tělocvična, do které byly z jídelny přestěhovány stoly. 

V tělocvičně se obědy pouze vydávaly, jídlo bylo dováženo z jídelny Univerzity 

Pardubice. Žáci si s sebou nosili vlastní příbor, jídlo jim bylo vydáváno  

v plastových talířích. Vaření a mytí nádobí nebylo v provizorních podmínkách 

možné. Aby plastový odpad nekončil ve směsném odpadu, zařídila škola 

kontejner na plast. Za dobu šesti měsíců takto škola navíc vyprodukovala 6,6 tun 

plastového odpadu, tedy přibližně 70 kg každý den. Stísněné podmínky žáci 

zvládali, hodiny tělesné výchovy byly upraveny tak, aby výpadek jedné 

z tělocvičen nepředstavoval problém ve výuce.    

Rekonstrukce jídelny byla dokončena v únoru 2020. Kolaudace proběhla 

28. února a 3. března 2020 byla jídelna slavnostně předána do užívání. 

Slavnostního předání se zúčastnili představitelé města: primátor Martin Charvát  

a náměstek primátora Jakub Rychtecký. Od pondělí 8. března se žáci začali 

stravovat v novém prostředí. Novou jídelnu však měli k dispozici pouhý týden.  

V úterý 10. března 2020 dopoledne se v médiích objevila zpráva,  

že z důvodů zhoršující se epidemiologické situace při šíření nemoci Covid-19 

budou od středy 11. března 2020 zcela uzavřeny všechny školy. Jelikož zpráva 

zamířila dříve do médií než do škol, byli žáci leckdy informováni dříve než vedení 

školy. Poté, co do školy dorazila oficiální zpráva, svolal ředitel školy mimořádnou 

poradu, kde byly sděleny podrobnosti. Uzávěra se zpočátku týkala jen žáků, 

pedagogové měli nadále chodit do práce. Dětem se měla zadávat samostatná práce 

prostřednictvím aplikace Bakaláři. Probíhající školní akce doběhly, ostatní byly 

zrušeny, stejně jako pronájmy školní jídelny a tělocvičen.  

Do režimu home office nakonec vstoupili i pedagogové, vyjma těch, kteří 

zajišťovali výuku pro děti zaměstnanců integrovaného záchranného systému  

a kritické infrastruktury. Naše škola byla pro tuto službu vybrána. Do školy  
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se většina dětí vrátila až 17. května 2020, musely však dodržovat přísná režimová 

opatření, jejichž cílem bylo zamezit šíření choroby. Na počátku školního roku 

2020 – 2021 byli žáci vybaveni balíčkem programů Office 365, jehož součástí  

je i program Teams. S tímto vybavením bylo možné již během podzimní uzávěry 

škol realizovat výuku on-line. Během školního roku se střídaly úplné uzávěry 

s normálním provozem, a také s režimem střídavé výuky, kdy do školy jeden 

týden docházela polovina tříd a druhá měla výuku on-line s tím, že další týden  

se třídy vystřídaly. Běžnou součástí života školy se stalo pravidelné testování žáků 

a zaměstnanců antigenními testy.  

Na podzim roku 2021 byl zaveden režim karantén. Třída, která byla 

v kontaktu s nakaženým žákem, šla na týden do karantény a probíhala v ní výuka 

on-line, ostatní třídy se účastnily výuky prezenčně ve škole. Pandemie koronaviru 

vyvrcholila na jaře roku 2022, kdy se objevila mutace sice nakažlivější, zato 

ale mnohem méně nebezpečná. Výuka se tak mohla konečně navrátit do normálu. 

 Na jaře roku 2022 přestal být virus globální hrozbou, nahradila jej však 

jiná: 24. února 2022 vypukla válka na Ukrajině, která s sebou přinesla nové 

výzvy. V první řadě bylo nutné dětem vysvětlit, co se vlastně děje, protože 

vypukla válka, kterou Evropa od roku 1945 nezažila. Další výzvou pak byla 

adaptace dětí ukrajinských uprchlíků do třídních kolektivů a do výuky. Na tento 

úkol jsme byli relativně dobře připraveni. S adaptací ukrajinských žáků jsme měli 

již dlouhodobé zkušenosti, a také jsme měli potřebné personální zajištění. Naši 

pedagogové původem z Ukrajiny Ljudvih Dohunek a Olga Dogunek byli pověřeni 

vedením jazykových kurzů pro ukrajinské děti, které teprve po několika týdnech 

intenzivní jazykové přípravy začaly docházet do běžné výuky ve třídách, aby 

měly kontakt s českými vrstevníky a mohly si své znalosti českého jazyka 

procvičit. Kurz jazykové přípravy probíhal nadále a účastnili se jej i pedagogové 

schopní komunikovat v ruském jazyce. Od školního roku 2022 – 2023 má škola 

svoji ukrajinskou asistentku, učitelku z Ukrajiny, která ovládá češtinu. 

Ve školním roce 2022 – 2023 naše škola slaví půl století své existence. 

Připomíná si ji almanachem, mapujícím historii školy, druhým vydáním knihy  

o Eliášových, zejména ale programem v aule Univerzity Pardubice dne  

24. listopadu 2022. Na pódiu se vystřídají taneční a pěvecká vystoupení, program 

uzavře vystoupení školního pěveckého sboru, který ve školním roce 2021 – 2022 

založil nový učitel hudební výchovy Milan Slabý.   
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Naše škola v roce 1972 uprostřed rozestavěného sídliště Polabiny 
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Slavnostní zahájení prvního školního roku 1972 – 1973 za účasti ministra 

školství Josefa Havlína 
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Polabiny III a ZŠ v tehdejší Spojovací ulici č. 344 v polovině sedmdesátých let. 

Na fotografii vidíme hotové školní hřiště, na další stále ještě nedořešený prostor 

před budovou školy 
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Škola v polovině 70. let. Stále ještě neupravený prostor před hlavním vchodem 

 

 
Interiér školy. Konec 70. let. 
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Sázení stromků prvňáčky (1974) 

 
Brigáda socialistické práce (BSP) pracovnic školní jídelny plní svůj závazek 

k 10. výročí otevření školy (1982) 
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Den Pionýrské organizace (1976)  

 

 
Branné cvičení (polovina 70. let) 
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Večer sovětské poezie na schodišti školy (1976) 

 
Jolka přátelství (1977) 
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Školní loutkové divadlo (1978 – 1979) 

 

 
Žáci ve třídě při výuce (1979) 
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Výuka fyziky v roce 1977 

 

 
První interaktivní tabule Smartboard na škole (2009) 
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Nově vybavená učebna informatiky (2010) 

 

 
Nově vybavená učebna jazyků (2010) 

 



19 
 

 
Škola v novém kabátě (2011) 

 

 

 
Nové herní prvky na chodbách školy (2012) 
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Výstava archivních pramenů k historii školy v odborné učebně zeměpisu a 

dějepisu ke 40. výročí školy (30.11.2012)  

 

 
Synové npor. Eliáše (zleva): Bohuslav a Jaroslav u tabule připomínající jejich 

otce (30.11.2012) 
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Oslava 40. výročí založení školy ve školní jídelně. Zprava: ředitel školy 

František Němec, starosta II. Obvodu Jiří Srbek, první ředitel školy Miroslav 

Lukuvka (sedící) 

 
Oslava 40. výročí založení školy ve školní jídelně. Druhý ředitel školy, Jan 

Pavlík, připíjí na její další zdárný rozvoj. 
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Slavnostní odhalení pamětní desky npor. Vladimír Eliáše na budově školy  

7. května 2015. Zleva: Ředitel školy František Němec, synové npor. Eliáše 

Bohuslav a Jaroslav, primátor města Martin Charvát, náměstek primátora Jakub 

Rychtecký, nový starosta II. obvodu Radek Hejný   

 

 
Slavnostní odhalení pamětní desky npor. Vladimír Eliáše 7. května 2015 
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Polabinská pouť: Moderátorská dvojice Renáta Mertová – Bořivoj Hezký (2014) 

 

 

 
Polabinská pouť: Taneční vystoupení našich žáků (2014) 
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Polabinská pouť: Vystoupení školního pěveckého sboru (2021)  

 

 
Polabinská pouť: Soutěže pro děti (2022) 
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Den otevřených dveří. Vystoupení školního sboru flétnistů pro veřejnost 

v prostoru školní jídelny (2012) 

 

 
Naši žáci na Polabinském masopustu (2014) 
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Noc s Andersenem: Zástupce ředitele školy Bořivoj Hezký jako detektiv 

Holmepes (2014) 

 

 
Máme rádi zvířata: Výstava domácích mazlíčků ve školní tělocvičně (2013) 



27 
 

 
Zápis žáků do prvních tříd pod heslem Za zvířátky do pohádky (2016) 

 
Odpoledne plné her: Dětské soutěže (2022) 
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Odpoledne plné her: Vystoupení žáků (2022) 

 

 
Zrcadlo umění: Taneční a hudební vystoupení žáků před budovou školy (2017) 

 

 



29 
 

 
Nově zrekonstruovaná učebna fyziky (2018) 

 

 
Nově zrekonstruovaná učebna chemie (2018) 

 



30 
 

 
Modernizovaná učebna informatiky (2018) 

 

 
Rekonstrukce školní jídelny (2019) 
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Improvizovaná jídelna v malé tělocvičně (2019) 

 

 
Slavnostní předání zrekonstruované školní jídelny: Zprava: Vedoucí školní 

jídelny Simona Frank, ředitel školy František Němec, náměstek primátora Jakub 

Rychtecký, primátor města Martin Charvát (2020) 
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Péče o děti zaměstnanců kritické infrastruktury v době lockdownu (2020) 

 

 
Nově zrekonstruovaná jídelna (2022) 


